
7

زنگنه نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس: 

دولت ارز را به تورم وابسته بداند، شوک های بازار ادامه می یابد

مجلسبرنظرخوداصرارمیکند؟

برنامه و بودجه همچنان در بلاتکلیفی

ســرویس سیاســی- طبق مــاده ۱۸۲ قانون 
آئین نامه، دولت موظف اســت لایحه بودجه سالانه 
کل کشور را حداکثر تا پانزدهم آذر ماه هر سال تقدیم 
مجلس کند که امسال ارائه سند دخل و خرج کشور به 
مجلس تا حدی به تأخیر افتاد و طبق خبری که اخیراً 
سید محمدرضا میرتاج الدینی، عضو کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس شــورای اسلامی داده است، دولت 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ را عصر روز دوشنبه )۵ دی ماه( 

به مجلس شورای اسلامی ارسال کرد.
همچنین ســید نظام الدین موسوی، سخنگوی 
هیئت رئیسه مجلس، ضمن تأیید ارائه لایحه بودجه 
ســال آینده به مجلس شورای اسلامی، اظهار داشت: 
حجت الاســلام سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
کشــورمان طی نامه ای لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ را به 

مجلس شورای اسلامی ارسال کرده است.
میرتاج الدینی گفته است که لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ در اسرع وقت در صحن علنی مجلس شورای 
اسلامی اعلام وصول خواهد شد تا به سرعت بررسی 
آن توسط نمایندگان مجلس آغاز شود، اما سید نظام 
الدین موسوی تاکید کرد مجلس تا زمانی که تکلیف 
برنامه پنج ســاله هفتم توسعه مشخص نشود، لایحه 
بودجه سال آینده را اعلام وصول و بررسی نمی کند.

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: هر زمانی که تکلیف برنامه هفتم توسعه 
مشخص شد، آن موقع مجلس شورای اسلامی لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۲ را اعلام وصــول می کند و وارد 
بررسی آن می شود. طبق قانون، لوایح بودجه سنواتی 
باید مطابق برنامه های ۵ ســاله توسعه تدوین شود و 
از آنجایی که هنوز برنامه هفتم توسعه تصویب نشده 
اســت، نمی توانیم وارد بررسی لایحه بودجه شویم، 

مگر آنکه تکلیف برنامه هفتم توسعه روشن شود.
موســوی در پاسخ به این سوال که برنامه هفتم 
توســعه در چه مرحله ای است، گفت: ما اطلاعی در 
ایــن زمینه نداریم و دولت باید بگوید برنامه هفتم در 

چه مرحله ای است.
احتمال تمدید برنامه ششم توسعه

وی با بیان اینکه تصمیم هیئت رئیسه مجلس آن 
است که ابتدا باید تکلیف برنامه هفتم توسعه مشخص 
شود، اظهار داشت: امکان تمدید برنامه ششم توسعه 
وجود دارد، منتها تمدید آن یا باید با نظر و رأی مجلس 
یا با کسب اجازه از مقام معظم رهبری باشد. از آنجایی 
که در شــرایط فعلی چنین مجوزهایی وجود ندارد، 
طبیعتاً باید برای پیش از ورود به بحث بودجه، برنامه 

تعیین تکلیف شود.
در شــرایطی هنوز وضعیت برنامه هفتم توسعه 
مشخص نیســت که طبق ماده ۱۸۰ آئین نامه داخلی 
مجلس شورای اسلامی، دولت موظف است حداکثر 
تا پایان خرداد ســال پایانی اجــرای هر قانون برنامه 
پنج ساله، لایحه برنامه توسعه اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی بعدی را به مجلس تقدیم کند. بر این اساس، 
خرداد ۱۴۰۰ ســال پایانی برنامه پنج ساله ششم بود 
و با توجه به تمدید یک ســاله آن، طبیعتاً دولت باید 
تا خرداد امســال یعنی ۷ ماه پیش لایحه برنامه هفتم 
توســعه را به مجلس ارائه می کرد که تاکنون این امر 

صورت نگرفته است.
تاکید مجلس بر اولویت ارسال برنامه

البته مدت هاست که مجلس شورای اسلامی به 
دولت گوشــزد کرده بود که ابتدا باید برنامه و سپس 
بودجــه را به خانه ملت ارائه دهد. موید این مســئله 
آن اســت که حسینعلی حاجی دلیگانی، عضو هیئت 
رئیسه مجلس در تشریح یکی از جلسات اخیر هیئت 
رئیســه مجلس که درباره موضوع اولویت بررســی 
لایحه برنامه یا بودجه ســال ۱۴۰۲ برگزار شده بود، 
گفت: بیشــتر مباحث مطرح شده در نشست هیئت 

رئیســه این بود که مجلس بایــد به قانون عمل کند. 
صراحت قانون این اســت که اول برنامه و بعد لایحه 
بودجه به مجلس ارســال شود، لذا دولت باید لایحه 
برنامه را به مجلس ارائه دهد و نکته بعدی این بود که 
بدون برنامه نمی شود لایحه بودجه ۱۴۰۲ را رسیدگی 
کرد. علاوه بر این، اخیراً محمدحسن آصفری، نماینده 
مردم اراک در مجلس در یکی از جلســات علنی طی 
اخطار قانون اساســی، گفت: اگر ما قرار است بودجه 
را ببندیم، باید طبق برنامه هفتم توســعه باشد. هنوز 
برنامه هفتم به مجلس نیامده اســت، اگر قرار اســت 
ردیف هایی را در بودجه مشــخص و تبصره هایی را 

تعیین کنیم، باید بر اساس برنامه پنج ساله باشد.
اتمام حجت قالیباف!

همچنیــن محمدباقر قالیبــاف، رئیس مجلس 
شورای اسلامی تاکنون چندین بار بر ضرورت تقدم 
ارائه برنامه هفتم توسعه بر لایحه بودجه تاکید کرده و 
گفته است: ما نمی توانیم خلاف قانون عمل کنیم. در 
جلسه سران قوا نیز این موضوع بحث شده و حداقل 
از مرداد ماه امســال بحث تدوین برنامه هفتم توسعه 
کلید خورده اســت. مگر قانــون اجازه می دهد که ما 
بودجه ســال ۱۴۰۲ را بدون برنامه پنج ساله توسعه 

تنظیم کنیم؟
وی بیان کرد: ما نمی توانیم بودجه را بدون برنامه 
پنج ساله توسعه به تصویب برسانیم. پس از ارائه برنامه 
هفتم، بلافاصله لایحه بودجه نیز به مجلس شــورای 
اسلامی می آید. طبق قانون آئین نامه داخلی مجلس تا 
برنامه پنج ســاله هفتم توسعه تصویب نشود، بودجه 

در دستورکار مجلس قرار نمی گیرد.
همچنین محمد رشــیدی، عضو هیئت رئیسه 
مجلس شــورای اسلامی چند روز قبل اعلام کرد که 
برنامه مقدم بر بودجه است، چون برنامه سند بالادستی 
اســت و باید بودجه بر اســاس آن نوشته شود و اگر 
لایحه بودجه زودتر از برنامه تقدیم مجلس شــورای 
اســلامی شود، ما صبر می کنیم تا اول دولت برنامه را 
ارائه کند و آن را مورد رســیدگی قرار دهیم و سپس 

وارد بررسی بودجه می شویم.
مخالفت نماینــدگان با تصویب بودجه 

چنددوازدهم
در مقابــل، محمدرضــا پورابراهیمی، رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس معتقد است که ابتدا باید 
لایحه بودجه به مجلس ارائه شــود و ممکن اســت 
اصرار مجلس در خصوص ارائه برنامه هفتم توسعه 
سبب شود تا به سمت تصویب بودجه چنددوازدهم 

برویم که علامت خوبی برای اقتصاد کشور نیست.
محســن زنگنه، نایب رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس شورای اسلامی هم نظر پورابراهیمی 
را تأیید می کند و می گوید: نظر رئیس مجلس شورای 
اسلامی آن است که ابتدا برنامه هفتم توسعه و سپس 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ به مجلس شورای اسلامی 

ارائه شود.
وی با بیان اینکه یا باید برنامه ششم را تمدید کنیم 
یا اینکه برنامه جدید داشته باشیم، گفت: تا جایی که 
بنده اطلاع دارم، دولت آن طور که باید و شــاید روی 
تدوین برنامه هفتم توسعه کار نکرده است. البته برنامه 
هفتم توسعه در حال تدوین است، اما کار کارشناسی 
خوبی در تدوین آن انجام نشــده و گویا همان مواد 

قبلی در آن آمده و کلی و بدون سنجه است.
نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس شورای 
اســلامی درباره احتمال ارائه بودجه سه دوازدهم به 
مجلس، تصریح: تصویب بودجه ســه دوازدهم در 
فضای اقتصادی فعلی کشور نشانه خوبی نیست. نظر 
بنده این است که فعلًا لایحه بودجه ۱۴۰۲ به مجلس 
ارائه شود تا روال عادی کشور پیش برود و دولت در 
ابتدای سال آتی لایحه برنامه هفتم توسعه را به مجلس 
ارائه بدهد تا بتوانیم در فرصت مناسب آن را بررسی 

کرده و به تصویب برسانیم.
برنامه هفتم دست مجلس نرسیده است

میرتاج الدینی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شــورای اسلامی نیز درباره زمان ارائه برنامه 
هفتم توســعه به مجلس، گفت: برنامه ششم توسعه 
بــا هماهنگی دولت ۶ ماه تمدید خواهد شــد و بعد 
به برنامه هفتم توســعه سر فرصت رسیدگی خواهد 
شــد. البته برنامه هفتم توسعه همچنان دست مجلس 
نرسیده است و برای رسیدگی به برنامه هفتم حداقل 

۶ ماه زمان لازم است.
مطالب مذکور به خوبی گویای این مطلب است 
که دولت و مجلس هنوز بر سر تقدم و تاخر بررسی 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ و برنامه هفتم توسعه به نقطه 
مشترکی نرســیدند. با توجه به اینکه کمتر از سه ماه 
تا پایان ســال باقی مانده است، باید منتظر ماند و دید 
تکلیف بررسی برنامه پنج ساله و بودجه سال آتی در 
مجلس چه می شــود و آیا برنامه ششم توسعه تمدید 
می شود و بودجه مانند سنوات قبل رسیدگی می شود، 
یا نظر هیئت رئیســه مجلس و برخی از نمایندگان به 
کرسی می نشیند و تا زمان تعیین تکلیف برنامه، بودجه 

۱۴۰۲ در مجلس بررسی نمی شود.

سرویس سیاسی- نائــب رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شــورای اسلامی گفت: 
تا وقتی ارز را تابع وابســته ای بدانیم، شوک های 

بازار ادامه می یابد.
محسن زنگنه نایب رئیس کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس شــورای اسلامی درباره جلسه 
اخیر مجلس با موضوع رســیدگی به اقدامات و 
سیاســت های ارزی دولت، گفت: تحلیل من از 
جلســه اخیر برای بررسی اقدامات ارزی دولت 
این است که مشکل حوزه اقتصادی درباره افراد 
نیســت، بلکه موضوع سیاســت گذاری کلان و 
اتفاق نظر درباره چگونگی تصمیم گیری هاست.
وی بیان کرد: ما در اقتصاد سه موضوع کلان 

تحــت عنوان »ارز، نرخ بهره و نرخ تورم« داریم. 
مشکل آنجاست که ابتدا باید رابطه این سه عامل 
را بدانیم و بشناسیم. سیاست گذاران کلان کشور 
در دولــت، بانک مرکزی و مجلــس باید با هم 
تفاهــم کنند و به اتفاق نظر برســند که کدام یک 
از این ســه مورد پیشــران و کدام یک تابعی از 

دیگری است.
نایب رئیس کمیســیون برنامــه و بودجه 
مجلــس تصریح کرد: در حال حاضر ســه نگاه 
وجود دارد، نگاه اول آن اســت کــه ارز، تابعی 
از تورم بوده و به آن وابســته است، برآیند چنین 
نگاهی آن اســت کــه دولت و بانــک مرکزی 
وظیفه ای در قبال حفظ ارزش پول ملی و ارزش 

اسمی دلار ندارند.
وی ادامــه داد: نگاه دیگــری که در مقابل 
دیدگاه قبلی قرار دارد این است که اتفاقاً وضعیت 
ارز بر نرخ تورم تأثیر دارد و شوک های بازار ارز 
موجب جهش تورم می شــود. این دیدگاه معتقد 
اســت که با کنترل قیمت ارز می توان تورم را نیز 

کنترل کرد.
زنگنــه اضافه کرد: در کنــار این دو دیدگاه 
نگاه دیگری وجود دارد که معتقد اســت، »نرخ 
بهره« پیشــران است و بر تورم و ارز تأثیر دارد به 
طوری که با افزایش نرخ بهره می توان قیمت ارز 

را کاهش داد و تورم را کنترل کرد.
نایب رئیس کمیســیون برنامــه و بودجه 

مجلس شورای اســلامی گفت: اینها بحث های 
جدی در اقتصاد اســت که بایــد میان مجلس، 
دولت و بانک مرکزی بر ســر آن تعیین تکلیف 
صورت بگیرد. اداره کشــور مثل دانشگاه نیست 
که هر کســی نظری داشته باشد و چنین اختلاف 
نظرهایی پذیرفتنی باشــد. این نهادها مسئولیت 
سیاســتگذاری های کلان اقتصــادی را بر عهده 
دارند و باید به اتفاق نظر برســند، چرا که در این 

زمینه نمی توان با آزمون و خطا عمل کرد.
وی عنوان کرد: پیشــنهاد من این است که 
بانــک مرکزی بانی شــود و جلســات جدی و 
کارشناسی با نمایندگان مجلس، وزارت اقتصاد، 
اصحاب رسانه و اندیشمندان دانشگاهی تشکیل 
دهــد. تکلیف این اختلاف نظر باید مشــخص 
شــود. تا زمانی که راهبرد مشخصی درباره این 
مســائل اقتصادی وجود نداشته باشد، ما بر سر 
چــه چیز و برای کدام موضوع می توانیم بحث و 

تصمیم گیری کنیم؟
زنگنه خاطرنشان کرد: ۴۰ سال است درباره 
این بحث اساســی به جمع بندی نرسیده ایم؛ اما 
بایــد بدانیم تا زمانی که ارز را یک تابع وابســته 
به تــورم بدانیم به طور قطع، شــوک های بازار 
ادامه خواهد داشــت. نظر وزیــر اقتصاد نیز به 
این دیدگاه نزدیک اســت، اما به نظر می رســد 
 بخشــی از تیم اقتصادی دولت با این نگاه همراه

 نیستند.

این روزها مطالب ضد و نقیضی درباره زمان بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۲ و برنامه هفتم توسعه در مجلس شورای اسلامی مطرح می شود
 و باید دید تکلیف بررسی این دو لایحه در مجلس چه می شود.

نماینده  سیاســی-  سرویس 
چابهار در مجلس شــورای اسلامی 
گفــت: دولــت بودجــه را آورده 
اســت مجلس از ایــن جهت اعلام 
وصــول نمی کنــد که قانونــاً باید 
برنامه توســعه هفتم را می آورد زیرا 
جهت گیری های بودجــه بر مبنای 

برنامه ۵ ساله است.
معین الدیــن ســعیدی درباره 
افزایــش نــرخ ارز کــه منجــر به 
تغییــر رئیــس بانک مرکزی شــد، 
این که آیا این تغییــر منجر به بهبود 
شــرایط خواهد شــد یا این که دولت باید به تغییرات عمیق تری دست بزند 
تا بتواند شــرایط به وجود آمده را تغییر و بهبود بخشــد، گفت: تا هنگامی که 
جهت گیری ها و رویکردهای اصلی اقتصادی دولت اصلاح نشــود، صرف 
جابجا کردن رئیس کل بانک مرکزی مطلقاً نمی تواند مشــکلی را حل کرد. 
نماینده مردم چابهار با اشاره به این که شاید آقای فرزین )رئیس جدید بانک 
مرکزی( یک مقدار شناخت شان به حوزه های مربوط به بانک مرکزی بیشتر 
باشــد، عنوان کرد: موضعی که ایشان گرفتند مبنی بر این که کالاهای اساسی 
را با دلار نیمایی ۲۸ هزار تومان تامین می کنیم، از نظر من بازگشــت به عقب 

دولت از مواضع قبلی اش نسبت به تک نرخی کردن ارز است.
وی یادآور شد: دولت بسیار بسیار روی جراحی اقتصادی که حذف ارز 
ترجیحی را در پی داشت تاکید می کرد و آن را یکی از دستاوردهای خودش 
می دانست اما از آنجا که برای معیشت دهک های کم درآمد تدبیر نکرد، عملًا 
شــاهدیم بسیاری از مردم حتی سرانه مصرف گوشت قرمزشان به یک سوم 

کاهش پیدا کرده است.
سعیدی با بیان این که من از اینکه دولت قبول کند مسیر را اشتباه پیموده 
اســت بسیار اســتقبال می کنم، خاطرنشــان کرد: اما از دیگر سو تا وقتی که 
اصلاح اقتصادی صورت نگیرد و رویکردهای اصلی دولت اصلاح نشــود، 
بعید می دانم جابه جا کردن نیروها در حوزه های اقتصادی بتواند منشــاء اثر 

باشد. از سوی دیگر ناهماهنگی بین ارکان تیم اقتصادی دولت وجود دارد.
وی افزود: دولت مشخصاً در عدم اجرای تکلیف قانونی مبنی بر تامین 
ســبد کالا های خانوارها در بستر کالابرگ های الکترونیکی با قیمت شهریور 
۱۴۰۰ خلاف قانون عمل می کند و شــاهدیم مجلــس هم رویکرد نظارتی 
خودش را تا این لحظه طی نکرده اســت. نماینده مردم چابهار درباره این که 
آقــای رئیس جمهور در زمان مبارزات انتخاباتی خودشــان از یک برنامه ۷ 
هزار صفحه ای صحبت کردند، بیان کرد: از برنامه ۷ هزار صفحه ای که آقای 
رئیس جمهور فرمودند حداقل ۷ صفحه را رو کنند تا ببینیم چه چیزی هست، 

ما که تا این لحظه چیزی ندیدیم. 
وی در خصوص تعیین تکلیف بررسی بودجه و  برنامه هفتم در مجلس 
شــورای اسلامی و این که گفته می شود دولت بر بررسی لایحه بودجه تاکید 
دارد و تاکید مجلس بر بررســی برنامه هفتم اســت، گفت: دولت بودجه را 
آورده است، مجلس از این جهت اعلام وصول نمی کند که قانوناً باید برنامه 
توســعه هفتم را می آورد زیرا جهت گیری های بودجه بر مبنای برنامه ۵ ساله 
است از اینجا هم می توان گفت دولت به تکلیف خودش عمل نکرده و جمیع 
جهات نشــان می دهد یک انســجامی در حوزه اقتصادی دولت وجود ندارد 
و به همین خاطر اســت که روز به روز شــاهد افزایش نرخ ارز نرخ، تورم و 

کوچک شدن سفره مردم هستیم.

ســرویس سیاسی- رئیس فراکسیون کارگری مجلس گفت: به نظر من 
سقف افزایش حقوق با چارچوب قانونی ماده ۴۱ باشد اما برای حداقلی بگیران 
چه برای کارگران و چه برای بازنشســتگان کارگری به نظرم حتما باید بالای 

۵۰ درصد باشد.
علی بابایی کارنامی رئیس فراکسیون کارگری مجلس در رابطه با بحث های 
مربوط به افزایش حقوق کارگران در سال جاری که هنوز از سوی برخی افراد با 
انتقاداتی مواجه می شود و همچنین پیشنهادات برای افزایش حقوق کارگران در 
ســال آینده، گفت: بله، متاسفانه گاهی برخی سخنان از جانب افراد که حالا یا 
کارشناس هستند یا مسئول هستند، شنیده می شود که برخی مشکلات اقتصادی 
را به مساله افزایش حقوق کارگران گره می زنند. در یکی از آخرین موارد اخیرا 
رئیس کل پیشــین بانک مرکزی در یک مصاحبه ای علت بی ثباتی بازار ارز را 

افزایش بی رویه مزد کارگران عنوان کرده بود.
وی افزود: من در جلســه  ای که ایشــان به مجلس آمده بود به این حرف 
تذکر دادم و گفتم که این حرف غیرکارشناسی است و مسئولان به جای اینکه 
فرافکنــی کنند در بحــث بی ثباتی بازار به وظایف خود در حوزه مدیریت این 
بازار بپردازند. مدیریت و ثبات بازار وظیفه دوســتان اســت و نباید توپ را در 

زمین دیگران بیندازند.
رئیس فراکســیون کارگری مجلس در ادامه خاطرنشان کرد: ما کارگران 
اعتقاد داریم که طی ۸ سال دفاع مقدس مزد کارگران افزایش نداشت و کشور 
هم هیچ وقت فرصت جبران عقب افتادگی آن ۸ سال را پیدا نکرد؛ ضمن اینکه 
هر ســال تورم افسارگســیخته  بر سفره کارگران کشور اثر گذاشت مانند سایر 
اقشــار جامعه اما چون این قشر آســیب پذیرتر هستند، اثر تورم روی زندگی 

کارگران بیشتر بود.
بابایی کارنامی در رابطه با افزایش حقوق ها در سال آینده، عنوان کرد: من 
اعتقاد دارم افزایش حقوق برای ســال آینده نباید از ۵۰ درصد پایین تر بیایید، 
یعنی برای حداقلی بگیران در حوزه کارگران کمتر از ۵۰ درصد نباید بیایند. در 
مورد ســایر سطوح باید بحث و بررسی کرد. برای پیشنهاد افزایش این چنینی 
دلایلی هم داریم که براســاس شــاخص های ماده ۴۱ قانون کار شاخص های 
منطقی، کارشناسی و توام با عقلانیت است که دولت باید تمکین کند و حتما 
هم ان شــاءالله وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تمکین می کند تا ما بتوانیم 
 شــرایط را طوری فراهم کنیم که ان شــاءالله به ســفره کارگران کشور کمک 

کنیم.
وی در پاســخ به این سوال که »یعنی برای کارگران حداقلی بگیر افزایش 
حقوق ۵۰ درصد باشــد و برای ســایر سطوح افزایش کمتر با طراحی جدول 
و درصدبندی متفاوت؟« گفت: نظر من این اســت که سقف افزایش حقوق با 
چارچوب قانونی ماده ۴۱ باشد اما برای حداقلی بگیران چه برای کارگران و چه 

برای بازنشستگان کارگری به نظرم حتما باید بالای ۵۰ درصد باشد.

سعیدی نماینده مجلس شورای اسلامی:

آقای رئیس جمهور از برنامه ۷ هزار 
صفحه ای  خود ۷ صفحه رو کنند

رئیس فراکسیون کارگری مجلس:

سقف افزایش حقوق ها براساس 
شاخص های ماده ۴۱ قانون کار تعیین شود

ولی خدا

محدود شد

مصوبه ای ندارد

برای اولین بار 

مامور شده اند

حاشیه ها لطمه زده

از عجایب تاریخ بشریت 

سکوت احمدی نژاد

چپ و راست تحریم می کنند

ابراز شگفتی جبلی 

صدمه زده 

حمله مسلحانه به یک طلبه 

اخبارویژه...

حجت الاسلام کاظم صدیقی امام جمعه موقت تهران در خطبه های نماز جمعه گفت: 
رهبری، ولی خداست و دیدش شخصی نیست و الهام است. اگر از او در همه موارد 
اطاعــت می کردیم و دولت های قبلی ما اگر خوب عمل می کردند امروز مشــکلات 
اقتصادی به این کیفیت نداشتیم. امام جمعه موقت تهران ادامه داد: حضرت آقا درباره 
شهید سلیمانی گفتند، خطر او برای استکبار و حمایتش از جبهه حق و مقاومت بیشتر 
از قبل شده است. حمله به پایگاه عین الاسد و تشییع پیکر وی نشان داد که او ملی ترین 

فرد است و مردم ایران یک انقلابی در تراز شهید سلیمانی می خواهند.

هیئت رئیســه دانشگاه صنعتی شریف درباره ساعت ورود و خروج دانشجویان به این 
دانشگاه، مقررات جدید وضع کرد. بر اساس تصمیم هیئت رئیسه این مرکز آموزشی، 
دانشــجویان مقطع کارشناســی تا ساعت ۱۸ اجازه ورود به دانشگاه را دارند. ورود به 
دانشــگاه پس از ساعت ۱۸، منوط به صدور مجوز از معاونت آموزشی و تحصیلات 

تکمیلی است. 

عاملی، دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی در برنامه صف اول گفت: شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی درباره گشــت ارشــاد مصوبه ای ندارد. نیروی انتظامی وظیفه تامین 
امنیت کشــور را بر عهده دارد. اگر جایی ملاحظه کند امری ضد امنیت کشــور اتفاق 
می افتد و سلامت اجتماعی را تهدید می کند می تواند نیروی پلیس را اعزام کند. این 
نیروی پلیس را شما اسمش را بگذارید گشت امنیت.  وی در ادامه افزود: پلیس برای 
اینکه در ماجراهای اخیر نمی خواست برخورد خشن داشته باشد، مورد خشونت واقع 

شد. نیروی انتظامی حکم پدر خانواده را دارد.

عضو هیأت رئیسه مجلس خبرگان رهبری بیان داشت: دشمن در فتنه اخیر قله نظام 
یعنی مقام معظم رهبری را مورد هدف قرار داد، زیرا آن ها می دانستند تنها ولایت است 
که می تواند این فتنه ها را جمع کند. به گفته حجت الاسلام احمد خاتمی در اغتشاشات 
برای اولین بار به ولایت توهین شد که در واقع انجام این کار، توهین به دین و جانشین 

امام زمان )عج( است.

سردار کوثری با اشاره به وضعیت اقتصادی کشور گفت: دولت سیزدهم آمده مشکلات 
را حل کند و همه باید در این مسیر از آن حمایت کنیم، ما به دنبال این هستیم مشکل 
مــردم را برطــرف کنیم. کوثری در خصوص قیمــت دلار نیز گفت: با رصدهایی که 
صورت گرفته بعضی افراد مامور شده اند تا فقط دلار بخرند تا بازار به صورت کاذب 
با افزایش قیمت روبرو شــود که برخی نیز در این زمینه شناســایی شده اند. وی با بیان 
اینکه دولت قول داده نرخ دلار پایین بیاید گفت: البته دشــمن اگر از یک راه به نتیجه 
نرسد از راه دیگر وارد می شود بنابراین باید از نظر اقتصادی آن قدر قوی شویم تا آنها 

نتوانند کاری علیه ما انجام دهند.

وزیر ارشــاد درباره برگزاری کنسرت ها، گفت: ما اعلام کردیم که برنامه های مربوط 
به جشنواره های فرهنگی و برنامه های هنری مانند کنسرت ها طبق روال سابق درحال 
انجام است؛ برخی حاشیه های بیرونی به این موضوع لطمه می زند و عده ای با کارهای 
سیاســی اقتصاد اهالی فرهنــگ و هنر را به گروگان گرفتند کــه آن را حل می کنیم. 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی تصریح کرد: مجموعه نظام و دولت برای پشتیبانی از 

فعالیت های فرهنگ و هنری آماده است.

سخنگوی ســپاه پاســداران افزود: اینکه رییس جمهور آلمان با بازیکن پرخاشگر، 
ملاقات و به کمک او می خواهد ایران را آزاد کند و رئیس جمهور فرانسه هم با زنی 
بدون استحکام خانواده ملاقات می کند و می خواهد مردم ایران را آزاد کند از عجایب 
تاریخ بشــریت است. سردار شــریف ادامه داد: کسانی که با الفبای سیاست و روابط 
بین الملل آشنا هستند می دانند که استحکام نظام اسلامی قدرتمندتر از چیزی است 
که دشــمنان در اندیشه های تهی خود دارند و در فضای مجازی منتشر می کنند. وی 
تصریح کرد: ۴۳ سال است که با آمریکایی های جنایتکار، صهیونیست های غارتگر و 
پلید و گاوهای شیرده استکبار جهانی دست و پنجه نرم می کنیم، آنها در بدترین شرایط 

هستند و ایران اسلامی به فضل الهی امروز در بالنده ترین قله های اقتدار قرار دارد.

ســایت خبری و تحلیلی المانیتور در گزارشی به بررسی دلایل سکوت این روز های 
محمود احمدی نژاد، رئیس جمهور پیشــین جمهوری اسلامی ایران پرداخته است. 
المانیتور در این خصوص نوشــته اســت: ســکوت رئیس جمهور ســابق، محمود 
احمدی نژاد از آغاز اعتراضات داخلی در ایران ۱۶ ســپتامبر بســیار جالب اســت. 
احمدی نــژاد پــس از کناره گیری از قدرت در ســال ۲۰۱۳، با احتیاط به جلو رفت تا 
تصویر عمومی جدیدی برای خود ایجاد کند؛ تصویری که مشخصه هایش نگرش های 
لیبرال، سیاست خارجی آشتی جویانه و دیدگاه های تساهل آمیز در مورد حقوق زنان 
است. در این هشت سال ریاست جمهوری او، ایران را در انزوای بی سابقه ای فرو برد 
و یک دوره طولانی رکود اجتماعی و فرهنگی را رقم زد. تحت نظارت احمدی نژاد بود 
که فیس بوک و توئیتر مسدود شدند. چندین خبرگزاری و رادیو و تلویزیون خارجی 
مانند رویترز، بی بی سی ورلد و العربیه دفاتر خود را در تهران تعطیل کردند. چهره های 
اصلی طرفدار اصلاحات و روزنامه نگاران پس از انتخاب مجدد او در سال ۲۰۰۹ در 

دادگاه ها محاکمه و به حبس های طولانی محکوم شدند. 

غلامرضا مصباحی مقدم به جماران گفت: حقیقت این است که ما در شرایط بدی به 
سر می بریم. از سویی تحریم های اقتصادی و از سوی دیگر فشار های دیگر و افزایش 
افزوده شدن تحریم های اروپایی ها را شاهد هستیم؛ به دلیل اغتشاشات اخیر در کشور 
و برخورد هایی که با اغتشاشگران صورت گرفت، چپ و راست اروپایی ها ما را تحریم 
می کنند. مسائلی که از همین مقوله در کشور های اروپایی مثل فرانسه رخ می دهد، کلًا 
مورد غفلت قرار می گیرد، مثل اینکه این مســائل در آنجا طبیعی و در ایران -که البته 
از ســوی خود بیگانگان مورد حمایت قرار می گیرد- غیرطبیعی اســت و تحریم ها و 
برخورد های آنها، موجب می شود که فشار های مضاعفی بر کشور ما وارد شود. علاوه 
بر این، اینکه مذاکرات برجام متوقف شد و به نتیجه نرسید، فضا را به نحوی غیرقابل 
تحمل کرده؛ به این معنا که از لحاظ روانی هم فشار ها را مضاعف کرده است. همه این ها 

دست به دست هم داده و روی نرخ تورم، ارز و کالا ها اثر گذاشته است.

رییس سازمان صداوسیما با یادآوری اینکه همواره سازمان صداوسیما با تحریم ها روبه رو 
بوده اســت، در عین حال می گوید: تحریم گســترده شبکه های برون مرزی و داخلی و 
حتی سه بار تحریم سازمان صداوسیما در عرض دو ماه در نوع خود شگفت انگیز است.

مجید تفرشی، پژوهشگر در برنامه موازنه با بیان اینکه بسیاری از تحریم های غربی علیه 
ایران، تحریم های ثانویه است، اما در مورد روسیه این مساله به ندرت رخ داده است، 
گفت: وارد شدن ایران در حمایت نظامی به روسیه بیشتر از آنکه به روسیه صدمه زده 
باشــد، به ایران صدمه زده اســت. این موضوع در رسانه های غربی بزرگنمایی شده و 

تلاش شده تا فشار بیشتری بر ایران وارد شود.

ایسنا نوشت: هفته گذشته  فردی ناشناس سوار بر موتورسیکلت به یک طلبه در شهر قم 
شلیک کرد و متواری شد. آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه در تماسی با سردار میر 
فیضی فرمانده انتظامی استان قم، حادثه پیش آمده برای دو طلبه را پیگیری کرد. وی در این 
تماس ضمن اطلاع از حال این دو طلبه، خواستار بررسی دو حادثه پیش آمده برای آنان و 
برخورد قانونی با مباشرین و مسببن آن شد. شایان ذکر است که شب گذشته فردی ناشناس 

سوار بر موتورسیکلت به یک طلبه شلیک کرد و متواری شد.

تصویب بودجه سه دوازدهم در فضای اقتصادی فعلی کشور نشانه خوبی نیست. 
نظر بنده این است که فعلاً لایحه بودجه ۱۴۰۲ به مجلس ارائه شود تا روال عادی 
کشور پیش برود و دولت در ابتدای سال آتی لایحه برنامه هفتم توسعه را به مجلس 
ارائه بدهد تا بتوانیم در فرصت مناسب آن را بررسی کرده و به تصویب برسانیم.
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